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Berichten 

Persbericht Koninklijk Instituut van Ingenieurs 

Symposium over de Markerwaard 

Onder auspiciën van: 
- Genootschap Flevo 
- Koninklijk Instituut van Ingenieurs 
- Koninklijk Nederlands Aardrijkskundig Genootschap 
- Nederlands Instituut voor Ruimtelijke Ordening en 
Volkshuisvesting 
- Nederlandsche Maatschappij voor Nijverheid en Handel 
- Nederlandse Vereniging "Water, Land en Ruimte" 
- Stichting voor Bevolkingsonderzoek in de Drooggelegde 
Zuiderzeepolders 
organiseert het Koninklijk Instituut van Ingenieurs op 16 
februari 1973 in de Jaarbeurscongreszaal te Utrecht een 
symposium over het problematiek van de Markerwaard. 
Het project, dat van nationale betekenis is, houdt velen 
bezig en de meningen liggen vaak ver uiteen. Het is dan 
ook wenselijk dat ter ondersteuning van de besluitvorming 
de hiervoor relevante aspecten door en met deskundigen 
in het openbaar besproken worden. 
De nota "Beschouwingen over de Markerwaard" van de 
Dienst der Zuiderzeewerken van Rijkswaterstaat geeft een 
zestal alternatieven voor de vormgeving van de 
toekomstige Markerwaard. Op het symposium, dat om 
10.00 uur begint, zullen - na de algemene toelichting op 
de nota - vijf sprekers hierop een aantal kritische 
beschouwingen geven. 
Deze sprekers zijn: prof. dr. ir. J. C. van Dam, Hoogleraar 
Waterhuishouding TH-Delft over Waterhuishouding; prof. 
drs. G. J. van den Berg, Hoogleraar Planologie 
RU-Groningen over: Ruimtelijke Ontwikkeling; prof. dr. ir. 
F. M. Maas, Hoogleraar Landschapskunde TH-Delft over: 
Milieu; ir. C. A. Kuysten, Directeur Verkeer en Recreatie, 
Kon. Ned. Toeristenbond ANWB over: Recreatie; prof. ir. 
J. Volmuller, Hoogleraar Verkeerskunde TH-Delft over: 
Verkeer. 
De kosten voor deelneming (incl. koffiemaaltijd, 

verversingen en één exemplaar van de nota) bedragen 
ƒ 32,50 per persoon en ƒ 15 per persoon voor studenten 
onder vermelding van de instelling waar wordt gestudeerd. 
Voor deelname aan de discussie kunt u een kort 
geformuleerde bijdrage zenden aan het Congresbureau 
Klvl, Prinsessegracht 23 te 's-Gravenhage, graag vóór 8 
februari a.s. 

De aanmelding geschiedt uitsluitend per giro en wel door 
het verschuldigde bedrag over te maken op gironummer 
177.70.70 t.n.v. Congresbureau Klvl te 's-Gravenhage, vóór 
5 februari 1973 onder vermelding van: 
- Symposium Markerwaard 
- wél/géén NS-reductiebon (voor dagretour naar Utrecht) 
- naam en adres voor toezending toegangsbewijs, enz. 

Persberichten Ministerie van Landbouw en 
Visserij 

Ir. Herweijer: veredelingslandbouw in harmonie met 
landschap 

Ter gelegenheid van de jaarvergadering van de Stichting 
Streekbelangen Oostelijk Gelderland op 8 december jl. 
hield ir. S. Herweijer een lezing over "Landbouw en 
Landschap in Oost-Gelderland". Hierbij stelde hij de vraag 
of de landschapontsierende torensilo's door onderzoek- en 
praktijkmethoden niet zouden kunnen worden vervangen 
door silo's van een andere vorm die niet boven de hokken 
uitkomen en, of de gehele complexen met beplanting in 
het landschap zouden kunnen worden ingebouwd. 
Tevens zal binnen afzienbare tijd het probleem van de 
verwijdering en verwerking van gier en mest worden 
opgelost. Momenteel worden uit het door het 
Ontwikkelings- en Saneringsfonds voor de Landbouw en 
de betrokken Produktschappen gevormde fonds op grote 
schaal proeven gedaan met luchtwassers, beluchting en 
injecteurs. Het beleid van het ministerie van landbouw en 
visserij is erop gericht deze problemen zo snel mogelijk 
tot een oplossing te brengen teneinde te bewerkstelligen 
dat zij uiterlijk 1980 - maar naar verwachting eerder - tot 
het verleden behoren. 

In zijn toespraak bestreed ir. Herweijer de opvatting, die 
hier en daar opgeld doet, dat dierlijke 
veredelingsbedrijven zouden moeten worden 
samengebracht op zgn. bio-industrieterreinen. Naar zijn 
mening zou dit grote problemen met zich brengen, niet 
alleen uit een oogpunt van besmettingsgevaar maar ook 
vanwege de mestconcentratie en de hiermee gepaard 
gaande stankoverlast. 
Persoonlijk was hij van mening dat het platteland door 
boeren en tuinders moet kunnen worden beheerd op een 
wijze die zowel economisch als milieu-technisch 
verantwoord is. Er dient dan echter wel een zodanige lijn 
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aan de ontwikkeling van het platteland te worden gegeven 
dat het overgrote deel op verantwoorde wijze kan worden 
geëxploiteerd zonder dat de overheid teveel belast wordt 
door jaarlijkse uitkeringen aan individuele boeren. 
Tegelijkertijd moet een gebied blijven bestaan waarin ook 
stedelingen op aangename wijze kunnen vertoeven- Ir. 
Herweijer had begrip voor de moeilijkheden waarvoor 
velen zich in deze overgangsperiode gesteld zien maar 
was overtuigd dat zowel de huidige als de toekomstige 
regering met kracht zal zoeken naar wegen om goede 
wettelijke bases te vinden voor het creëren van een 
klimaat dat voor een ieder goed leefbaar is. Maar de 
niet-agrariër zal goed moeten beseffen, aldus de 
directeur-generaal, dat wanneer de stedeling het 
platteland tijdelijk of permanent verkiest om te wonen hij 
rekening zal dienen te houden met het agrarisch 
produktieproces. Hij waarschuwde hen, die zouden 
trachten dit proces in zijn ontwikkeling te stuiten omdat 
hij voorzag dat indien het agrarisch beroep armlastig zou 
worden de agrarische en gemengd agrarische gebieden 
minder aantrekkelijk zullen zijn - ondanks eventuele 
vergoedingen - dan ze ooit zijn geweest 

Landschapsbouw 

In Oost-Gelderland is relatief veel gebruik gemaakt van 
de bijdrageregeling ligboxenstallen, nl. 15% van het totaal 
aantal aanvragen (van de 105 aanvragen zijn er 92 
goedgekeurd). In het kader van de bijdrageregeling 
agrarische bedrijfsgebouwen zijn uit dit gebied 1023 
aanvragen ontvangen, waarmee een subsidiebedrag is 
gemoeid van ca. ƒ 4 min. De infrastructuur (verkaveling, 
ontsluiting en waterbeheersing) vormt op vele plaatsen 
een belangrijk knelpunt voor verdere ontwikkeling. De 
ruilverkaveling vormt nog steeds een goed instrument 
teneinde in het kader van een collectief verbeteringsplan 
van deze knelpunten af te komen. Het overgrote deel van 
Oostelijk Gelderland is dan ook bij de ruilverkaveling 
betrokken. In voorbereiding is in totaal een oppervlakte 
van bijna 26.000 ha te stemmen vóór 1975. Als 
karakteristiek van de landbouw in Oostelijk Gelderland 
komen - zoals in het gehele land - vooral de noodzakelljké 
schaalvergroting en intensivering naar voren. Tevens leeft 
de erkenning dat natuur, landschap en een gezond milieu 
voor het welzijn van de mens van groot belang zijn. Deze 
twee punten vormen een uitdaging en een opdracht 
teneinde deze soms tegenstrijdige belangen met elkaar in 
evenwicht te brengen. Een gedachte die zich hierover het 
laatste jaar heeft ontwikkeld is het zgn. landschapspark, 
dat echter zoveel problemen met zich brengt op het 
gebied van ruimtelijke ordening, bestuur en beheer, 
alsmede op financieel gebied dat een beslissing ten 
aanzien van de stichting van dit soort parken nog geruime 
tijd op zich zal laten wachten. 

Bouwen in jong bos? 

Naar aanleiding van recente uitspraken van de directeur 
van het Staatsbosbeheer, waarin deze ervoor pleit de 
aanleg van bossen vooraf te laten gaan aan de bouw van 
nieuwe woonwijken, vroeg het Tweede-Kamerlid, de heer 
Van der Spek, aan de ministers van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening en landbouw en visserij hun opinie. 
Ministers drs. B. J. Udink en ir. P. J. Lardinois achten het 
gegeven zeer aantrekkelijk. Door bij de aanleg van nieuwe 
beplanting een menging toe te passen met "blijvende" 
beplanting kan worden bereikt dat, door het effect van de 
snelgroeiende pionierhoutsoorten, reeds vijf è tien jaar na 
aanplant een geschikte beplanting is ontstaan van 
behoorlijke hoogte. Als na enige tientallen jaren de 
pioniers hun werk hebben gedaan en zijn verdwenen, dan 
heeft de blijvende beplanting gelegenheid gekregen om 
tot een jong bos op te groeien. 

De uitvoering van het idee, dat zich uiteraard slechts 
daar laat toepassen waar geruime tijd vóór het 
bouwrijpmaken over de nodige gronden wordt beschikt, 
berust in eerste instantie bij de gemeenten. Door het 
Bosbouwproefstation is terzake reeds veel onderzoek 
verricht. Aan belangstellende gemeenten zal gaarne 
voorlichting worden gegeven. 

Bijdrageregeling ruimingskosten stormhout 

De minister van landbouw en visserij, ir. P. J. Lardinois, 
heeft bij beschikking van 15 december jl. de mogelijkheid 
geopend, boseigenaren een bijdrage toe te kennen in de 
extra-kosten, die aan het ruimen van door de storm van 13 
november 1972 gevelde bomen zijn verbonden. 

Fytosanitaire aspecten maken het noodzakelijk dat de 
gevelde stammen van de voor de zg. dennenscheerder zo 
gevoelige groveden en van het fijnsparhout vóór 15 mei, 
resp. 1 juli a.s. zijn afgevoerd. Daarnaast is ook in 
verband met de toegankelijkheid van de bossen voor 
bezoekers een snelle ruiming van stormhout gewenst. 
Aan de verlening van de bijdrage kunnen voorwaarden 

worden gesteld o.m. met betrekking tot het tijdstip van 
ruiming. Voor een bijdrage komen eigenaren in 
aanmerking: 
- wanneer op hun grond meer dan 50m3 hout is geruimd, 
óf 
- wannéér de aan het ruimen verbonden extra kosten 
meer dan ƒ 500- bedragen. 
Aanvragen dienen vóór 1 februari 1973 te worden 

ingediend bij de directeur van het Staatsbosbeheer, 
Museumlaan 2 te Utrecht. Deze zal de hoogte van de 
bijdrage vaststellen. De normen hiervan worden opgesteld 
na advies van twee deskundigen, die na overleg met het 
Bosschap worden aangewezen. 
Momenteel ligt er in ons land 750.000 m3 stormhout 

tegen een normale jaarlijkse kap van nog geen 600.000 
m3. Het gevaar, dat de houtmarkt ontwricht zou worden, is 
aanzienlijk versterkt aangezien de storm ook in België en 
de Bondsrepubliek West-Duitsland heeft huisgehouden, 
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waardoor onze exportmogelijkheden (ca. 290.000 m3 per 
jaar) drastisch worden beperkt. Dank zij de bereidheid van 
houthandel en boseigenaren nauw samen te werken, is 
een aantal afspraken gemaakt, waarvan de belangrijkste 
betrekking hebben op de prijs en de bestemming. 
Hierdoor wordt ernstig prijsbederf van de houtmarkt 
voorlopig voorkomen. In dit verband zal het 
Staatsbosbeheer vooralsnog geen sortimenten op de 
markt brengen, als deze zouden concurreren met 
sorteringen van particuliere boseigenaren. 

Eimia 73 

In Jönköping, Zweden, wordt van 31 mei tot 7 juni 
de Elmia tentoonstelling gehouden, die dit jaar geheel 
aan de bosbouw is gewijd. Op het programma staan 
lezingen en excursies, terwijl op een groot terrein bij 
Jönköping demonstraties van machines en veilings-
systemen worden gegeven. 

Inlichtingen te verkrijgen bij Elmia AB, Box 6066, 
S-550 06 Jönköping 6, Zweden. 

Voor de kritische lezer 

Drs. (rer.nat.) Sigrid Knecht, Freiburg, Zoölogie, 
Botanica, Geographie en Etnologie, expeditie naar 
Zuid-Amerika, Noord-Afrika, Azië, Azoren, Werkgroep "Stad 
en groen" te Freiburg schrijft: 

Tijdens een enkel rij-uur heeft een gemiddelde auto 
evenveel zuurstof (Oa) nodig, als 760 zitende mensen. 

Tijdens de start gebruikt een enkel straalvliegtuig 
evenveel zuurstof (O2) nodig, als 760 zittende mensen. 

Als tijdens het spitsuur 100.000 auto's in een "city" aan 
de gang zijn, dan gebruiken deze in één uur evenveel 
zuurstof als 75 miljoen mensen. 

In de landen van de EEG, waarvan het aandeel aan het 
totaal van de aardoppervlakte 0.23 % is, werd al in 1961 
voor de 171 miljoen inwoners incl. alle verbranding 
evenveel zuurstof verbruikt als 4 miljard mensen aan 
ademtucht verbruiken. 

Een enkele boom van 100-jarige leeftijd heeft in deze 
tijd evenveel zuurstof geproduceerd als een mens in 20 
jaar voor ademlucht nodig heeft. Als men de technische 
verbranding er bij telt en de zuurstof reserve in de 
atmosfeer niet aangetast zou worden (wat nu reeds wel 
gebeurt), dan zou ieder mens 144 bomen nodig hebben 
voor zijn zuurstofbehoefte. Als de mensen in het jaar 2000 
dezelfde zuurstofbehoefte willen dekken, dan moeten er 
vandaag al per hoofd 150 bomen geplant worden. Iedere 
volgroeide boom heeft bovendien in 100 jaar gemiddeld 
2.500.000 kg = 2500 ton = ± 100 spoorwagens aan water 
uit de grond gehaald en verdampt en verder 35 miljoen 
Kcal. warmte uit de atmosfeer geput, dat is evenveel als 

3500 kg steenkool leveren. 
Wordt zo'n boom gekapt en wil men de balans daardoor 
niet verstoren, dan zou het nodig zijn om deze boom te 
vervangen door 2500 jonge bomen met 1 m kroondiameter, 
wat ± f 200.000,— zou kosten. Per hoofd van de bevolking 
zijn tegenwoordig 30 - 40 m2 groenoppervlakte nodig, om 
de zuurstof alleen voor de ademlucht te produceren. 

1 ha fijnsparbos vangt per jaar 32-40 ton stof uit de 
lucht, beukenbos in blad tot 60 ton. 

De hitte in de stad wordt door laan- of nog meer door 
parkbeplanting verminderd met 3 - 5° C. Dit komt overeen 
met de situatie van een terrein dat enkele honderden 
meters hoger gelegen is. 

Door doelbewuste beplanting kan dus een bepaald 
terrein (city van een stad) leefbaar blijven tijdens bepaalde 
kritieke perioden (bijv. New York, San Francisco, Tokio 
e.a.). 

"Met de eerste velling van bomen begon de menselijke 
cultuur, met het vellen van de laatste zou zij eindigen." 

Noot van de redactie 

Ongetwijfeld zijn tegen deze berekeningen bezwaren 
aan te voeren, zeker over het punt van de zuurstofproduktie 
(die, gelukkig!, niet alleen door bomen geschiedt). 
Het is echter bepaald noodzakelijk dat wij ons bezinnen 
over de hiergenoemde ontwikkeling en dat de getallen 
ons tot nadenken en standpuntbepaling stemmen. 
Daarin ligt vooral de grote waarde van een dergelijke 
gedachtenprikkel als dit artikel. 
Derhalve: voor de kritische lezer (en rekenaar)! 
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Opening van het Indian Photo-interpretation 
Institute in Dehra Dun, India 

De 27e mei 1972 werd te Dehra Dun in India het nieuwe 
gebouw van het Indian Photo-interpretation Institute (IPI) 
officieel geopend. 

Dit Instituut is een opleidings- en onderzoekcentrum op 
het gebied van de luchtfoto-interpretatie, dat opgezet is In 
het kader van een bilateraal hulpprogramma tussen de 
Indiase en Nederlandse regeringen. 
Model voor het IPI stond het Internationaal Instituut voor 

Luchtkartering en Aardkunde (ITC), voorheen in Delft, 
heden in Enschede. De uitvoering van het project was 
daarom aan Nederlandse kant in handen gelegd van dit 
Instituut. Voor de uitvoering werd een team van 7 
deskundigen aangetrokken, nl. 2 bodemkundigen, 2 
bosbouwers, 2 geologen en 1 geomorfoloog, die in het 
voorjaar van 1965 naar India gingen. De opening van het 
gebouw in mei 1972 vormde het sluitstuk van de 
oprichtingsfase van het instituut. Het materiaal, dat 
Nederland bijgedragen had, werd op die datum officieel 
door de Nederlandse ambassadeur overgedragen en niet 
lang daarna vertrokken de laatste Nederlandse adviseurs. 
In deze zeven jaar werd een instituut opgezet dat, gezien 

de gestadig groeiende toevloed van studenten, aan de 
behoefte aan een centrum in de luchtkartering in India 
heeft voldaan. 

De taak van het instituut was vooral de toepassing van 
luchtfoto's voor karteringen te stimuleren. Het zwaartepunt 
in het instituut zou daarom vooral komen te liggen in de 
opleiding van bosbouwers, bodemkundigen en geologen in 
het gebruik van luchtfoto's. Daarnaast zou het nodige 
onderzoek verricht worden en adviezen verstrekt worden. 
Begin 1966 gingen de eerste cursussen van start, 
waaronder de bosbouwcursus met zes studenten. Deze 
cursussen duurden een jaar. Naderhand zijn er ook 
kortere cursussen ingevoerd. Ds meeste studenten in de 
bosbouwafdeling waren afkomstig van de Pre-investment 
Survey, een organisatie, die met hulp van de Food and 
Agricultural Organisation van de Verenigde Naties was 
opgezet en die zich bezig hield met het inventariseren van 
grote bosarealen met het oog op regionale 
ontwikkelingsprojecten voor houtverwerkende Industrieën. 
Deze Pre-investment Survey of Forest Resources was in 
1965 opgezet en moest op grote schaal luchtfoto's 
gebruiken, maar miste het daarvoor opgeleide kader. Door 
een goede samenwerking bleek het mogelijk, dat de 
trainingsfaciliteiten van het IPI daar grotendeels in konden 
voorzien. 
Op het gebied van luchtfoto-interpretatie was weinig 

ervaring en men had er aanvankelijk weinig vertrouwen in. 
In 1962 was er een kartering met behulp van luchtfoto's, 
uitgevoerd van een gebied in de Himalaya's. Dit gebied 
viel toen onder de deelstaat Punjab, maar is later bij een 
nieuwe deelstaat Himachal Pradesh getrokken. Doordat 
het gebied onder een nieuwe administratie kwam, zijn de 
gegevens van deze kartering niet goed gebruikt en is op 
de opgedane ervaring niet verder gebouwd. Officieel werd 

de kartering afgedaan als zijnde een mislukking. Voor de 
start van de bosbouwafdeling van het IPI was dit een niet 
erg gelukkige. Er moest gewerkt worden In een omgeving, 
die nogal wantrouwend stond tegenover het gebruik van 
luchtfoto's in de bosbouw. Het instituut stond daarom 
tevens voor de taak om het gebruik van luchtfoto's te 
propageren. 
Door het bestaan van de Pre-investment Survey of Forest 

Resources heeft het de bosbouwafdeling in het begin niet 
aan studenten van die kant ontbroken. Tevens hebben de 
karteringen, die door deze organisatie zijn uitgevoerd, 
geleid tot een grotere belangstelling voor het gebruik van 
luchtfoto's in de bosbouw. Een grote hinderpaal is echter 
altijd het feit geweest, dat het in India erg moeilijk is om 
aan luchtfoto's te komen. Deze worden als "secret" of 
"restricted" geklassificeerd. 
Men heeft daarom een speciale goedkeuring van het 

departement van Defensie nodig om luchtfoto's te mogen 
gebruiken. Bovendien moeten ze zorgvuldig bewaard 
worden om diefstal of verlies te voorkomen. Dit is het 
grootste struikelblok dat een algemene toepassing van de 
luchtfoto's In de weg staat. Men is echter bezig daarin 
verandering aan te brengen, omdat nu toch wel Ingezien 
wordt, dat deze maatregel de ontwikkeling van het land in 
de weg staat. 
Ondanks al deze problemen moet vastgesteld worden, 

dat men in India doordrongen is geraakt van de 
bruikbaarheid van luchtfoto's voor inventarisatie. Er wordt 
meer en meer gebruik gemaakt van luchtfoto's in de 
Indiase bosbouw. Dit betekent, dat er een belangrijke taak 
voor het Instituut zal zijn weggelegd op het gebied van de 
opleiding en tevens om het nodige onderzoek te 
verrichten in de toepassingmogelijkheden in de zeer 
uiteenlopende bosgebieden in India. 

E. van Es. 

Op groot landgoed Gelderse achterhoek 
gerestaureerd jachtopzienershuis 1887 
per week te huur. 
Zes slaapplaatsen, electra, water, gas, twee 
oliekachels. 

Reeds verhuurd 14-23 april en 30 juni-4 aug. 

Brieven aan Kasteel Verwolde, Laren (Gld). 
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